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BE$iNCi OTURUM TARIr$MALART

24Itusm 1999
Oturum Baqkam - Dr. Murat runfES

BA$KAN - Sabah oturumumuzun bagh[r "Enerjiden Kaynakh Qevre Sorunlan".
Oturumun birinci konugmacmr Sayrn Sema Alpanhn sunacaft konunun ba;hfr "iklim
Deligiklili Siidegmesi ve Enerji Politikalan". Sema Hanm hirsuye gegmeden 6nce
kendisinin krsa bir iizgegmigini sizlere vermek istiyorum.

Sema Alpan, ODTU Kimya Mtihendisli[i Btiliimii'nden meann, ODT0 Qewe
Miihendislili Boliimii'nde yiiksek lisansm tamamladr. I 980- 1 98 I yrllannda Belgika
Ltiven Katolik Universitesinde tez gahgmasr, I 995- l 996 yrllarurda burslu olarak ABD'de
University OfNorth Carolina At Chapel Hill'de gevre planlamasr e[itimi, 1979-1984'te
Siimerbank'ta proje miihendisi, 84-89'da fUgifAK Yapr Aragtrrma Enstitiisii ve
fUgifAK Oep-Qa!'da ara$firmacl. 1989'dan bu yana Devlet Planlama Tegkilatr Qewe
Sektiiriinde uzrran. $imdi kendisini hirsiiye davet ediyorum. Buyurun.

SEMA ALPAN @PT Qewe Sekttirii Uzmanr) - "iklim De[igiklili Siizlegmesi
ve Enerji Politikalarr" konulu bildirisini sundu.

BA$KAN - Sabah oturumumuzun ikinci konugmacnr Sayn Nurdeni Deniz,
"Enerji ve Qevre Mevzuah" konulu bildirilerini sunacaklar. Oncelikle Sayrn Nrudeni
Deniz'in krsa bir tizgegmigini vermek istiyorum.

I 982 yrhnda Hacettepe Universitesi Fizik Mtihendislili B<iliimri'nden mezun oldu.
1983- I 990 yllan arasrnda Makine Kimya Endiisnisi Kurumu'nda fu-Ge'de qahgr. 1990-
1996 yrllarrnda Sanayi ve Ticaret Bakanh[r'nda g6rev yaptr. 1996'dan beri Qewe
Bakanhfr'ndagahqryorlar. $uandaBakanhk'taqEDvePlanlanaGenelMtidiirliilti'nde
$ube Mildiirii olarak g<irev yapmaktalar. Buyurun.

NURDEM DENiZ (Qevre Bakanhg QEDP. Genet Mtidiirtiilii) - "Ene{i ve
Qevre Mevzuatr" konulu bildirisini sundu.
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BA$KAN - Sabatr oturumunun iigiincii konugmacnt Saym Mehmet Akif $enol.
Kendileri "Enerji iletim Tesislerinin QED Mevzua! Balamrndan hdelenmesi" baghkh
bildirilerini sunacaklar. Once krsa bir iizgegmiglerini okumak istiyorum.

Sayrn Mehmet Akif $enol iTU Elektrik Fakiiltesi meannu. Aym iiniversitede
ytiksek lisansr tamamladr, daha sonra ikinci yii'ksek lisans konusu olarak istanbul
Universitesi igletme Fakiiltesi itletrne iktisadr Enstitiisii'nti tamamladr. $u anda Enerji
ve Tabii Kaynaklar Bakanh[r Enerji igleri Genel Miidtirliifii'nde Yatlrmlar ve Denetim
Miidiirti olarak giirev yapmaktadr. Buyurun efendim.

MEHMET AKiF $ENOI (ETKB Yafinmlar ve Denetim Miidiirii) - "Enerji
iletim Tesislerinin QED Mevzuafi Bakrmrndan irdelenmesi" konulu bildirisini sundu.

BA$KAN - Sabah oturumunun dtirdiincii bildirisi, Dog. Dr. Yrldrz Ankan ve
Giirkan Kumbaroflu tarafindan birlikte haztrlanmtg. "Enerji-Ekonomi Qevre
Biitiinl e gik Planlamasr ve Tiirkiye'de Kiiktirt Dioksit Emisyonlanrun Knttlanmast "
baghfinr tagryor. Bildiriyi Sayrn Gtirkan Kumbarollu sunacaklar. Kna bir dzgegmigini
vermek istiyorum.

1990'da Gazi Universitesi Endiistri Miihendislifi Bdltimii meamu. lgg0-1992
yrllan arasnda Suzerage isvigre'de lojistik uzmaru olarak gahgtr. 1992 yrhndan sonra
ODTU Endiistri Mtihendisli[i Btiltimti'nde aragtrma gtirevlisi olarak gdreve ba$ladr,
1995 yrlurda aynr biiliimde yiilcsek lisansr tamamladr, gu anda aym btiliimde doktora
gahgmalan siirmekte. Buyurun efendim.

GURKAN KUMBAROdT U (OOtu Endtistri Miihendislili Biitiimii) -

"Enerji Ekonomi Qevre Btitiinlegik Planlamasl ve Tiirkiye'de Kiikiirt Dioksit
Emisyonlarrrun Ktsttlanmasr" konulu bildirisini sundu.

BA$KAN - Beqinci konuqmacrmrz Erdal Qahkoplu, "Elektrik isleri ntiit idaresi

Genel Mtidiirlii[ii'nce Yiiriitiilen Enerji Tasamrfu Qahgmalan ve Ulkemizdeki Tasamrf
Potansiyeli" baqhkh bildirisini sunacak. 0zgegmigini size aktarmak istiyorum.

1963 Barturdo[umlu, 1986 yrhndaHacettepe UniversitesiMakineMiihendisli[i
Btiltimi.i mezunu. Aym yrl Elektrik itleri Ettit idaresi Genel Mtidiirliilii Enerji Kaynaklan
Etiitidaresi Baqkanhfr'ndamiihendis olarak gahgmayabagladr. 1992yrhndaHollanda'da
ki.igiik ve orta dlgekli sanayi tesislerinde enerji ydnetimi konulu kwsa katrldr. 1997 yiltnda

da Japonya'da enerji tasamtfu ve y<inetimi konulu kursa katrldr. Bugtine kadar gerek

sanayi gerekse konut sekttirtindeki enerji tasamrfu gahqmalannda miihendis olarak gdrev
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aldr. gu anda Elektrik igteri ftUt idaresi Genel Miidiulii$i Ulusal Enerji Tasamrtu

Merkezinde makine miihendisi olarak giirev yapmaktadr. Buyurun efendim.

ERDAL qALKOGLU 1gfui Cn.nnAmfii tllusal Enerji Tasamrfu Merkezi)
- "Elektrik igleri Etiit idaresi Genel Miidiirliifii'nce Yiiriitiirlen Enuji Tasamrfu Qahgmalan
ve Ulkemizdeki Tasamrf Potansiyeli" konulu bildirisini sundu.

BA$KAN - Son konugmacrmz Dog. Dr. Arif HepbaSh. sunacaklan bildirinin

baghfr "Enerji Verimlilili Qahqmalanmn Payandasr: Kampanyalar ve Sanayide Enerji

Ytrnetimi Kursu" . Buyurun efendim.

Dos. Dr. AR|F IIEPBA$LI (EGE Universitesi Giineq Enerjisi Enstitiisii) -

"Enerji VerimliliSi Qahqmalanmn Payandasr : Kampanyalar ve Sanayide Enerji Ydnetimi

Kursu" konulu bildirisini sundu.

BA$KAN - Sabatr sunulan bildiriler iizerindeki gtiriismelerin yaprlaca$ ikinci

biiltime gegmi$ bulunmaktayz. Siiremiz sizlerin de bildili gibi gok hsrth, bunun igin

ybntem olarakkonugmacrlara sorularyiineltilmesi ve sorulan sorularayinebildiri satripleri

tarafindan toplu yamt verilmesinin uygun oldu$una kara verdik. Sorulanmur sormaya

b aSlay abiliiz. Buyurun efendim.

ffUsnyin YE$iL (EMO lstanbul $ubesi Yiinetim Kurulu Uyesi) - Benim
sorum Sayrn Nurdeni Deniz'e. Bu QED raporu hazrlarurken projeye iligkin verilerin de
rapor iginde yer aldrlrru biliyoruz. Qewe Bakanhgl QED olunnlu belgesi verirken QED
raporlannda yer alan bu verileri dikkate ahyor mu?

Ornek olarak vermek gerekirse, QED siirecinin devam ettif,i bilinen yap-iglet-

dewet modelindeki Konya/Ilgrn sannalmda elde edilecek elekfilin TEA$'a satrg fiyatrn:n
ilk 1 2 yrl iginde kilowattsaatinin 7 veya 9 sent arasrnda de$igece[i, stidegmenin yiirtiriiikte

oldu$ur siirede bu fiyatrn ortalama olarak 5 sent civannda olacafr , aynca bu fiyatlarur
santral igletrneye girece$i tarihte eskale edilerek I I sente kadar grkacafrbiliniyor, bu da
ortalama 6 sent diye diigiiniiyoruz. Diin Ali Yi[it gdyle bir qey siiyledi; TEA$'m tiretti$i
elekrilin TEDA$'a sat4l ve onun da tiiketiciye yansrma$ maliyetinin iki kafi olacak,
yani I 1 sent oldufu srrada friketiciye 22 sente gidecek. Raporlanma verirken, QED olumlu
raporu verirken bunlarr de[erlendirmeye altyor musunuz? Buna ilighn bilgi almak
istiyorum.

nrir,CtnV ERCAN (Sempozyum Diizenleme Kurulu Uyesi) - Ben Sayn Sema
Alpan'a bir soru ydneltmek istiyorum.

417

TMMOB 2/ ENERJ' SEMPOZYUMU 22-24 KASIM 1999



T M M0 ts Elekt rik MAh en disleri 0 daar

Sunugunuzda heniiz iklim Depigikli[i Qergeve Stizlegmesi'ne Tiirkiye'nin taraf
olmadtfrnt, ancak bu durumun gok da uzun siirmesinin beklenmedi[ini belirttiniz. Bu
durumda Tiirkiyehin uluslararasr anlaqmalardan gelen birtakrm krsrtlarnedeniyle enerji
politikalanm yeniden gdzden gegirmesi gerekiyor. Ben tizellikle bunun pratik boyutta,
yani bir ydnetim boyutunda Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanh$r'mn politikalannn nasrl
igsellegtirildifini ya da bugiine kadar geligen siireci merak ediyorum. Bu, planlama
boyutundan tasamlf tedbirlerine ya da verimli ytikseltrne noktasma kadar Bakanhfrn
politikalanna entegrc edilmesi gereken bir konu. Siz her ne kadar Bakanhk temsilcisi
de[ilseniz de bu konuda Bakanhk politikalarr anlammda ne ttir geligmeler oldufu
konusunda bilgi verebilir misiniz?

GEDIZLEKESIZ (TEA$ Genet Miidiirttigii) -Benim sorumAkif genol'a

Konugmasurda her ne kadar tebli$i ile dolrudan ilgili olmasa da sisteme dahil
edilen her bir kilowatt'rn maliyetini I 200 dolar/kilowatt olarak verdi. Bu 1200 dolar/
kilowatt hangi aqamadaki fiyattr? TEA$'lr Bursa sanffalmm kilowatt maliyetinin 365
dolar oldulunu dikkate alarak bu fahig artrgrn nereden kaynaklandrlr hakkrnda ne
dtigiindtiltinti iilrenmek istiyorum.

SELMA TUZIiNER (fEAg Genet Miidiirtiigii) - nen iklim Degigikli[i Qergeve
Stizlegmesi'yle ilgili olarak Sayn Sema Alpan'a bir soru ydneltnek istiyorum.

Biz birgok uluslararasr sdzlegmeye bazentanf oluyoruz veya bazen olmuyoruz,
ilzellikle gewe konusunda da taraf olmadrprmz veya srizlegmeye tarafolup protokoliine
ohnadrprmz durumlaroluyor. BuittimOegigit<tifi Qergeve Srizlegmesi'ni imzalam,uuglz,
Kiyoto'yu da imzalamamrgrz. Tiirkiye'nin bu konudaki srhnusr acaba nedir, bu konunun
qok global bir sonrn otnasrndan mr yoksa Tii*iye'nin 6zel dunrmrurdan mr kaynaklamyor?
Ben onu sormak istemigtim.

TUGAY QIKLA @lektrik Elektronik Yiilaek Miihendisi CEA$) - Sorumu
Erdal Qahko$u'na sormak istiyorum.

Elektrik igleri Ettit idaresi'nde enerji tasamrfuyla ilgili gahgmalan dinledik.
Tasamrfu sadece ttiketim baznda dtigiinmigler. Halbuki asamrfun sadece tiiketim bazrnda
deiil, iiretimden baglayarak diigiiniilmesi gerekir. Bunun gegitli tedbirleri var tahmin
ediyorum. Mesela bir iiretim yeri, bir santral dtigtiniiltirken, iiretim tiiketime en yakrn
olan noktalarda tercih edilir, bu ideal noktasr. Mesela biz enerjiyi doluda iiretiriz, batrya
kadaruzun hatlarla taqrnz, kayrplanmrzytiksektir, kompensation olaynauymayz, bunlar
tabii ipitt detay krsrmlan. Bildi[im kadanyla santrallann frzibilite raporlanm da siz
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hazrrhyorsunuz, tiiketim bazrnda de[il de tiretim baa ve arada gegen krsrmla ilgili

giirtiqiintizii rica edecepim. Burada tasamrftan ziyade verimlilik esas ahnmah diye

diigiini.iyorum.

ERDAL $ALLI (Qevre Miihendisi) - Benim sorum da Mehmet Akif $enol'a
olacak.

Enerji iletim hatlanrun giizergahrm belirlerken kriterleriniz nedir? Nasrl

belirliyorsunuz? Oncelikli onu sormak istiyorum.

ikincisi de; Sultansazhfr'nda direklerinizi neden s<ikmek zorunda kaldnrz?
Teblilinizde her yrl 541 kilometre yeni hat yaprldrfr ifade ediliyor. "iletim hatlanmn
herhangi bir katq srvl ve gaz atlklan yok" diyorsunuz, baa noktalan do[ru fakat her
kilometre igin4 direkdikildilive herdirekigin iki torbagimento kullamldrfrvarsaylrrsa,
bu her yrl 8 binden fazla gimento torbasmrn ortahkta dolagmasr anlamrna gelmiyor mu?
Bu sizce bir katr auk mtdr, de[il midir?

Elinizde QED raporlan oldufunu siiyltiyorsunuz, QED OlumluBelgesi verildi mi
bilmiyorum ama elinizdeki raporlan bu QED Olumlu Belgesi alrrug tarihiyle hattur
ihalesinin yaprldrlr, baglayrg ve bitig tarihluiyle kargrlagtrnn. Acaba QED Olumlu Belgesi
almmadan tince hangi iletim hattrmn inqaatma baqlanmamrq? ifade edebildim mi
bilmiyorum. Bir bagka deyigle giiyle sriyleyeyim; siz zaten QED mevzuatlna
uymuyorsunuz, QED ydnetneli$ine uymuyorsunuz, "Once ihale" diyorsunuz, biittin
direkleri bitiyor, ondan sonra QED raporu hazrhyorsunuz ama komisyonlarda bir de
bakryorsunuz ki direfin defigtirilmesi gereken bir yerde "yok de[igtiremeyiz, bu direfin
maliyeti gu kadar" diyorsunuz .

BA$KAI\{ - Oziirdilerim, siz yorumluyorsunuz, arkada$rma o finat da olmayacak,
liitfen dolrudan sorunuz efendim.

ERDAL $ALLI (Qevre Miihendisi) -Bagkat0rlii ifade edeyim efendim. Enerji
iletim hatlannur QED'den rince de afilmasr veya akanbnasryla ilgili bir geligme olarak
stiylediniz, bu neyi defigtirecek? Yani, zaman agrsurdan ve maliyet agrsrndan neyi
defigtirecek? Qtinkii ikisinin de siiregleri hemen hemen aynt, igerisindeki bilgiler hemen
hemen aynr; bu neyi defigtirecek?

Bir de manyetik alanla ilgili olarak pek fazlabir etkisinin olmadrfrm falan
siiylediniz. $iiyle bir siiylenti var, Amerika'da bu konuda yaprlmrg olan bir gahgma var,
iletim hatlarrn elinde bulunduran girketlerin bu igin kansere yol agrp agmadr$rna dair bir

419

TMMOB 2/ ENERJ' SEMPOZYUMU 22-24 KASIM 1999



TM MOF Elekt rik M\hendieleri )dasr

gahgmasr var. Ancak ellerinde gergekten korkung bilgiler oldulu ve bunun da kanruoyunda
bir skandalayol agmamasr iginhasraltr edildi$i stiyleniyor. Biiylebirbilgi var, TEAg'dan
aldrm bunu. ileriae belki gtin ytiziine qrkacak, o zaman belki pek gok geyler de$igecek, bu
konuda sizin de bir bilginiz var mr?

BA$KAI\ - Cihan Bey buyurun.

CifU,U OillVO,m (Qevre Miihendisleri Odasr) - Erdal arkadagrmrz sordu gergi;
ben de Mehmet Akif $enol'a enerji nakil hatlanmn ingaat agamasr ve giizergah segimi
rizerinde soru sormak istiyorum ama dncelikle QED'in ekonomik, sosyal ve gewesel
hedefleri igeren bir biitiin oldufunu diigiinerek bu soruyu ydneltnek istiyorum.

QED sonucunda sadece gewesel hasarlann minimize editnesi defil, ortaya grkacak
sosyal, ekonomik aril gewesel faydalar da ortaya konmaktadr. Bu nedenle planlama
agamasmda gereklidir diye dtiqiiniiyorum. Aynca kendileri kdtii rirnekler verdiler, kiitti
drnekleri dmek olarak kabul edemeyiz.Daha do!rusu kdtiiniin iyisi iyi deEildir, o da
kittiidiir ama o kadar k6tii de[ildir, bunu siiylemek istiyorum.

Bir de Giirkan Kumbarollu'na bir soru yiineltmek istiyorum. Bu siilfiir dioksit
emisyonlannrn tilkemizdeki durumu kigi bagnave gayri safi milli hdsrla olarak gok hrzh
bir qekilde gegildi, her ne kadar bildiride olsa da onu tekrar aknak istiyorum. Emisyon
sertifikalan konusunu anlayamadrm, ne kastediliyorbilemiyorum. Qok giiael bir tebli!
hazrlanm4, ene{i, ekonomi ve gewe boyutlan altrnda bir tingiiriiden, bir modelden
bahsediliyor. Bunun igine bir de sosyal veriler girilirse daha saltkh olur diye diigfintiyorum
ve oradaki iingiiriilere giiyle bir ilave yapmak istiyorum. Diigtiniln gimdi enerji
iiretiyorsunuz ve igte stilfiir dioksitler drnek olarak verildi, siilfiir dioksitleri
vergilendiriyorsunuz, bu vergilendinne sonugta sizin maliyetlerini artu:yor ve iiretim
maliyetleri artrnca dolal olarak tiiketiciye sunulan maliyetler de ar[yor: Sonugta bu vergiyi
iiretici iidemiyor, tiiketici 6diiyor. Tekrar sormak istiyorum, bu do$u bir yaklaqrm mrdrr?
Buradan anladr$m da, daha cince ve son 5-10 yrldrr gtindemde olan "Kirleten dder"
prensibi birazcrk iin plana grkarulrug gibi gdziihiyor. "Kirleten rider" prensibine tersten
baktrfrruz zaman "parasr olan kirletir" manfi[r vardn Belki Oturum Baqkau Sayrn Murat
Tiirkeg buna daha iyi cevap verebilir. $u anda karbon diolaitler konusunda iilkenin
emisyon ticareti diinyanm gttrdemindedir, bunu da telrar sormak istiyorum, yani bu tiir
bir iingdrtiyii "Kirleten 6der" prensibinden hareketle mi hazrladurz ?

Son olarak da gunu sdylemek istiyorum. Zaten tilkemizde enerji sektdni de dahil
olmak iizere birgok sektdrde ya$anan srkmfilar, devlet tarafindan ortaya konulan kanun,
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kural, yonetmeliklerin dilJrate almmamasryla ortaya grhnaktadu ve bunun denetiminin

yaprlamamasr da en biiytik srkrntrdrr. O nedenle liitfen kanun, kural ve y6nefineliklere

veya krsrtlamalara uyahm diye <ineriyorum.

BA$KAN - Buyurul. Liitfen sorulanmzr dolrudan sormaya 9al6truz'

RAMIZ Gh,AY @ndiistri Miihendisi) - iki sorum olacaktr. Meslektagrm,

endiisfii miihendisi arkadaqrm Giirkan Kumbaro$lu ve Dog. Dr. fuif Hepbaqh'ya iki sorum

olacakfi.

Giirkan Beye soracalrm, Ortadolu Teknik Univetsitesi Endiisni Miihendisli[i

Btiliimti'nde enerji konusundayaprlan bagka gahgmalar var mr? Btiliim olarakbu konuya

sistematik biryaklagrm getiriyor mu? Onu sormak istiyorum.

ikinci sorum da fuifBeye. Japonya konusundaki bilgilendirme ve bilinglendirme

faaliyetleri Ege Universitesi tarafindan da yaprhyor mu? Enerji tasamrfu agtsndan

soruyorum giinkti tiniversite bir efitim ve dfretim orgarudr ve eper 18 yagrndaki

genglerimizde bu konudabilinglendirme ve bilgilendirme olughrrulursabu dabiiytikbir
enerji tasamrfuna yol agabilir,

BA$KAI\[ - Bu arada birkag soru daha alahm, yamtlamaya zammL olmayacak
tiyle giiziihiyor.

GANi YILMAZ @ti llolding) - Benim sorum Nurdeni Deniz'e olacak, QED
Yiinefrnelifi'yle alakah bir soru.

Tiirkiye'deki girigimcilerin yapacaklan yatnmlaalakah olarak QED raporu alma
konusunda arkadaqrn birisi 7-8 ay gibi bir stireden bahsetti. Benim gatrsi g<iriiqiim, bu

stirenin gok uzun oldufudur. Girigimci yapfllr ilk miiracaatrnda bir siirti bakanltktan giiriig

aldrfr gibi, ayncaQeweBakanhpr Komisyonu'nun datekraraymbirimlerdenbunabenzer
birtakrm gtiriigler aldrlr gibi bir konudan bahsedildi. Btitr'in devlet biiyiikleri de bu konudan
son derece rahatsrz, yani Tiirkiye'deki biirokratik iglernlerin gok uzun stirmesind enrahatsz.
7-8 ay gibi bir stirenin, bununla alakah biirokatik iglemlerin datra krsa ve pratik bir hale
getirilmesi hususunda ne gibi gahgmalar yaprlabilir? Aynca Avrupa tilkelerinde bu QED
raporunun verilmesi srasndakiiglemlerle, Tiirkiye'deki bu tiir iglemlerin kartilaShnlmasl
yaprldrgrnda ortaya ne gibi bir tablo ortaya gftlyor acabd'

NIHAT DURSUN (Elektrik Yttisek Miihendisi TEDA$) - Ben Nurdeni
Deniz' e sormak istiyorum.
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Herhangi bir santalm -mesela bir kiimiir santah diyelim- A$in/Elbistan krimiirii
sahasmda kurulmast laam. Bir enerji nakil hattr da ddgey ece$iz,enterkonnekte sisteme
ballayacagrz. Bizim jeolojikyaprmrz dabelli, hangi giizergahtan gegirecelimizbelli.
$imdi QED benim hattma nasrl miidahale edecek, yani oradaki politikamz ne olacak?
Siz "Bu hattr gegmeyecek" mi diyeceksiniz, bu santrah ballamayacak mryrz? Sizin
buradaki politikanrz ne olacak, ne katkrmz olacak? Bu haffi, santrah yapahm mr,
yapmayahm mr? Bu g<irtintiide genel politika nedir? QED bu hatta nasrl miidahale
edecek bu hatta, merak ediyorum? Qewe Bakanhlr kurulah gok yakm bir zaman oldu,
yrllardrr 38 ilde bu gdrevi yaptrk ve sahalarda, gantiyelerde gezdik. QED bu hadiseyi
nasil giizecek?

Diger bir soru. Tasamrf dendi, ben gegen sene tasamtf konusunda bir enerji
konferansma katrldrm. Tasamrfkonusu lamba siindiirmekten veya kapatrnaktan dte gok
rinemli yerlere geldi, yalmz gok kapah gegildi. isterdim ki mesela gu sanayi kurulugunda
g<iyle gdyle bir gahgma yaprldr, 9u kadar enerji tasamrfu oldu denilsin. Bu konuda biraz
agrklama getirilirse memnun ohuum.

Diler bir gey, desiilfiirizasyon, kirlenme, vesaire. Yabancr bir sunucu oldu,
desiilfiirizasyon tesisleri Tti*iye'de biittin sanrallara konuyor. Bir Almana da, bir Japona
da sorduk, diinya sandartlan bir yere gelmig ve Tiirkiye de bunu uyguluyor. Bence kdmiir
veyahut benzeri sanfallara, yani kirleten santallara bir krsas gebnigtir, bu krstaslar artrk
ortadadrr. Bu kstaslarur artrk belli formatlara getirilip sanfialur QED'inin hemen verihnesi
lazrm. Deniz Hammm bu konuda giiriigii nedir acaba?

Santallara da QED veriliyor. Uluslararasr desilfiirizasTon hadiseleri belli, kirlenme
hadiseleri belli, bunlann hangi kalitelerde, baca gazlannm ne seviyede olmasr gerektifi,
hstaslan belli. Bunlar projelerde tespit oldugu halde bu sanfrallarda hdl6 QED istenmesini
nasrl karqilryorsunuz? Yani bu santal kunrlurken projesiyle beraber bu sonrnlar halledilmig
olmasrna raSmen neden tekrar QED isteniyor?

BA$KAN - Bu kadar soru herhalde yeter. Bildiri sahibi arkadaglanmdan
birbirlerine soru ydnelunek isteyenler varsa onlam sorularuu da alabiliriz.

SEMA.qIpAN @PT Qevre Sektdrii Uzmam) - Ben izninizle Sayrn Giirkan
Kumbaro$u'na bir soru yiineltmek istiyorum

Bize sundulu modelde dzellikle de vergilendirme politikalarryla ilgili bazr
alternatifler var. Her ne kadar bunun sonuglan teblilin sonug bdltimiinde yer ahyorsa da,
gene lde ktiktirt dioksit salmlanndaki azalmalar ve gayn safi yurtigi hisrlaya olan etkiler
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agrslrdan bir de[erlendirne yaprhm$. Ama tabii ki segilecek bu yiintemlerden uygulamaya

gegildilinde bazrproblemlerolabilir. Bu agrdanmodelinbu falrtbrlerini de deweye sokarak

bir deferlendirme yapmasl miimkiin mii? Yoksa o tamamen politikacrlartn

de[erlendirmelerine veya karar ahcrlarur def,erlendirmelerine mi brakrhyor?

BA$KAI\-Buyurun.

MEIII\,IET lff1l $pXOL (ETKB Yahnmlar ve Denetim Mtidtirii) - Ben

Nurdeni Hamma bir soru yoneltrnek istiyorum'

Qevre Bakanhfr'ndan biz en son bir-iki ay iince gelen yazrda QED

Yiinetneli[i'ndeki defigiklik gahgmalanrun planlandrlr stiylenmigti , bu hangi aqamada

ve ne zamande[igtirilmesi dtigiiniiliiyor? Tahmini bir stire vermeleri mtimktin mii?

BAgI(Al'{ - Tegekrktir ederim. $imdi yiineltnig oldu$unuz sorulara e[er sakmcast

yoksa konugmacrlar sapdan baqlayarak yamtlayabilirler. Bana da bir soru yiineltildi.

1990'dan beri lklim Defigikli[i Qergeve Siizlegmesi ve Rio'nun igerdili birgok genel

siizleqme ve onlann aynntrlanyla gahqan bir kigi olaralq arkadaglanmrn yanrtlan bittikten

sonra yamtlamak istiyorum.

Buyurunefendim.

MEHMET AKiF $ENOL 1Bn13 Yahnmlar ve Denetim Miidiirii) - Efendim,

iince Sayrn Gediz Lekesiz'in sorusuna cevap vermekle baglayaym.

" 1200 dolar/kilowatt rakamm nereden al&ru2?" dedi. 1200 dolar/kilowatt rakamt

Ttirkiye'deki ttim santrallann kilowatt baq na ortalanatesis maliyetidir, bunun igerisinde

su santrallanm, di[er biitiin kiimiir santrallannq vesairesini dil&ate alarak diigtinmek

gerekiyor. Kaldr ki bu rakam TEA$ tarafrndan Bakanlfrmrza g<inderilen bir yaa igerisinde

de aynen mevcuttur ve TEA$ APK tarafindan verilen bilgilere dayanmaktady.

Erdal $alh'mn birkag sorusu vardr. "Enerji nakil hattrndaki kiterleriniz nedir?"

Nihat Dursun'a gok tegekkiir ediyorum, giizel bir gekilde izah etti hattabtrazdahicvetti.

Enerji nakil hatlan bilimsel esaslara dayanan, tamamen bilgisayar ortamurda hazrrlanan

yiik ettitleri neticelerine gtire belirlenir. Tabii santrahn enterkonnekte sisteme olan mesafesi

de gdz dniine ahmr. Tabii her enerji nakil hattmm bir iiretim merkezini bir ftiketim

merkezine iletneside sdzkonusu defil, enterkonnekte qebekeninbirpargasrolarakenerji
iletim hatlarr soz konusu ytik ettitlerine giire bilgisayarda belirlenir vo ona giire hangi

trafo merkezleri arasmda enerji nakil hattr yaprlaca[r belirlenir. Zannediyorum burada

6zellikle TEAg'da iletim $ebekeleri Proje Tesis Daire Bagkanh[r'ndan arkadaqlarrmrz
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var, parsel srrurlannur vatandaqrn arazisine enazzardnverecek gekilde gegirilmesi esastu.
Giizergahrn yerytizti gekilleri, Nihat Beyin ifade ettili gibi jeolojik yaprsr vesaire biitiin
bunlann hepsi diLtate alurr.

Qimento torbalanna defiindi arkadagrm. Her direk igin 4 tane ayakhn miitegekkil
bir temel kazilryor, gergekten gahsi filaimi soruyorlarsa, gimento torbalanmn geweye
verebilecekleri zarardan dolayrQEDraporuhazulanmas gerekti[ine inanmryorum. Evet,
gimento torbalan yayrhyor, her yerde var, kaldr ki gimento torbalan geri ddniigtimlii
kafrtlardrr, yalmur vesaire gibi etkilerle bunlar topragm igerisine kangrr giderler.

Evet, sorusunun bagka bir krsmmda "QED'den iin QED'e aktanldlgna dair bilgi
verdiniz" dedi, "bu neyi de$igtirecek?" dedi. Bu Enerji Bakanh$r olarak bize gok gey
ifade ediyor. Biz bundan yararlanacafrmrza inaruyoruz. Ene{i nakil hattrmn geqtigi il
valilikleri biinyesinde artrk bu igi g<iziimleyece[imize inanryorum. Qewe Bakanhfr'ndan
arkadagrm bu konuya da definir zannediyorum. Ama bizim nihai hedefimiz -bu Enerji
Bakanhgt'nrn resmi giirtigiidiir ve Qevre Bakanhfr'na da bildirilmi$tir- tamamen
kaldrrrlmasrdrr. Bunu bir bagka sorusuna da cevap vererek qu gekilde pekigtireyim.

Kanser etkisinin olup ohnadrlr konusundaAmerika'daaraqtrmalarvarmq, bunlar
da gok gizliymig ve ortalft kangmasm diye kamuoyuna agrklanmryormug. E[er bilim
adamlart bdyle bir olayr saptryorlarsa meslek ilkelerine aykrn hareket ettiklerini
diigiiniiyorum. Elimizdeki mevcut ve Qewe Bakanhlr'ndan da geqmis QED raporlannda
bu konunun hentiz araqtrma salhasmda oldu[una dair bilgiler var. Qewe Bakanhfr
inceleme De$erlendirme Komisyonu'nda da bu raporlar okunmugtur, kanser yaprcr etkisi
olup olmadrpma dair kesin bir bilgi yok, bilim adamlan bu konuda gahgryorlar. Bakrmz
arkadaqlar, I I Kasrm tarihinde Gazi Universitesi Trp Fakiiltesi Biofizik Ana Bilim Dah
Baqkanhfr'nca diizenlenen "Elekfomanyetik Kirlilik sempozyumu"nda da buna dair
bildiriler var, ben bu sempozyrm notlanm olardum,

Bizim kullandrfrmrz gerilim seviyelerinde 5 kilowattmetre elektrik alan
giddetinden dahaaz,bin miligaustan dahaazmanyetik alan giddetine sahibiz. Bu Yrldrz
universitesi'nde hazrrlanan Sayrn Nurettin Umurkan'rn doktora tezinde de
kamtlanmrgtt. Tiirkiye'deki enerji nakil hatlan igin genel bir gahgma yaprlmrg ve Diinya
Sa[hk Orgtitii'ntn belirledi[i srnrrlann altrnda oldulu tespit edilmigtir. ilave olarak
hemen gunu stiyleyeyim. Biz Enerji Bakanhfr olarak Kuvvetli Akrm Tesisler
Y<inetmeli$i'ni defigtiriyoruz, Qevre Bakant$r'nrn elekrik alanlanrun elektrik alan
giddeti ve manyetik alan piddeti konusunda Kuwetli Akrm Tesisleri Ydnetmelifi'ne
ilavesini istedifi bir madde varsa, bunu da bilimsel olmak kaydryla Bakanhk,ta
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deferlendirir, Yrinetmelile dahil ederiz. Ama enerji nakil hattrmn bulunmasr bu elehrik

alanmrn manyetik alamm de[igtirmez, yani Nihat Beyin dedifi gibi elektrik alant var,

manyetik alam vardiye enerji nakil hattrmyapmaktanvaz mr gegecepiz? Btitiin diinyada

enerj i nakil hatlan kullanrhyor.

NII{AT DURSUN (Etekrrik Yiitrsek Miihendisi TEDAg) - Canl drnekler var.

Ben 18 sene yiiksek gerilimde gal$flm.

MEHMET AKiF $ENOL (ETKB Yahnmlar ve Denetim Miidiirii) - Bir baka

soruya cevap vereyim.

Maliyetlerle ilgili olarak; bakrn TEA$'I yrlhk iletim kayrplanndan gelen333.7
milyon dolar parasal bir kaybr var, bundan kurtulabilir miyiz? Hayr, Jul Kanunu ortada.

Ama 333 milyon dolan ortalama 40 bin kilomete olan toplam enuji nakil hattr uzwrlu[una
briliin, 8300 dolar eder, yani DUA dolarhk tesis maliyetini bir kenara brakrnrz, 7
kilometelikbirenerji nakilhattrnrn ortalamaTEA$'ayrldaortalama 8300 dolarhkmaliyeti
vardrr. Bir enerji nakil hattmm ortalama ekonomik 6mrii, muhasebe kayrtlarrna gOre de
33 yrldrr, budahafazlada olabiliyor, yani 33 yrlla bunu garpmanzt dneririm. Dolayrsryla
biz zaten mtimkiin olan en krsa giizergahr -miimkiin olan diyorum, elbette en ktsasmt
yapmayacafrz- segmekte titizleniyoruz, buna uyuyoruz. QED mevzuabnur buna yapaca$t
gokfazlabirkatkr yok. Hepimiz geweciyiz, elbette ben de termik santrallann, di$er biitiin
tesislerin QED'e tabi olmasurr arzu ediyorum ama enerji nalfil hatlan agnmdan durum
gok daha farkh, higbir kaleme benzemiyor . Ben bu teblifde ozetle size bunlarr
soyleyebilirim.

Eksik soru ingallah brrakmadm.

ERDAL $ALLI (Qevre Miihendisi) - Sultansazh$ konusunu agklar mrsmz?

MEHMET AKiF $ENOL (ETKB Yatrnmlar ve Denetim Miidiirii) - O
konunun detaylan hakkrnda iletim $ebekeleri Proje Tesis Dairesi Bagkanhfr'na miiracaat
etnenizde fayda var. Gergekten detayurr bihniyorum ama 6$enirsem size izah edebilirim.
Aramrzda belki izah edecek arkadag varsa siiylesin.

BA$KAI{ - Sayrn Deniz buyurun efendim.

NURDANI DENiZ (Cevre Bakanhfr QEDP. Genel Miidiirtiigi) - Oncelikle
nakil hatlarrmn QED'den grkanlmau konusuna agrktk getimek istiyorum. Elektrik
ii.retiyorsanz ve bir termik sanral yaplyorsaruz mutlaka bunun da iletimi olacaktrr. Bunlar
bir biittindtir, bir entege faaliyettir, ayn ayn ele almmamasr gerekir. Bir termik santral,
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fosil yakrta dayah bir termik santral kurdu$unuzu diigiinelim. Kdmiir grkarunrm termik
santalur Qewesel Etki Deferlendirme Qahgmasurdan ayn tutamazsrmz, komiir grkanmryla
birlikte ele almaruz gerekir. Komiir grkanmr, iiretimi, enerjinin tiretimi ve iletimi hepsi
birbiittindiir. Biraz ewel siiyledi[im gibi vebunlarrn QED raporundabirlikte ele ahnmasr
gerekir. Katrhyorum, iletim hatlan igin ayn bir QED raporu belki haarlanmayabilir ama
birtermik santral igin hazrlananbir QED raporunda iletimhatlanrun mutlakabulunmasr
gerekir giinkti bunlardan da kaynaklanan gewesel sorunlar var. Ancak sorun TEA$'m
galrgma sisteminden kaynaklamyor, aynayn ihale ediliyor, nakil hatlan igin ayrr ihaleye
grkrhyor, termik santral ayn ihaleye grkrhyor, ytiklenici firmalar farkh farkh. Onun igin
entegre bir faaliyet olarak de$erlendirilerek, toplam bfu biitiin olarak ele almamryor

QED'lerde. Nakil hatlan srrf TEA$'rn bu gahgma prensibinden kaynakh olarak ayrr ele
ahnmak zorundakalmdr.

QED qahlmalannda gok fazla bir gey getiremiyoruz, doprudur, ancak maalesef
nakil hatlan iiniimiize geldifinde bifrnig, inqaatlan tamarnlanmq, prosediir arkadan yiirtiyor

olarak geliyor. TEA$, nakil hatlarrm bitirdikten sonra srf mevzuafl yerine getirmek igin

"Buyurun QED'ini yapm" diye iiniirniize getiriyor.

"Gtizergah de$iqtirebiliyor musunuz?" De[igtirebiliriz, tabii ki bu bizim elimizde
amamaliyetlerini dtigiintiyorsunuz, birde geweselboyutunu inceliyoruz, kanserojenetkisi

olup olmadrlrnr inceliyoruz, ancak bu konuda elimizde 9ok fazla somut bir gahqma yok.

Biraz ewel s<iylendi$i gibi ilk defa bu konuda yaprlmrg bir sempozyum diizenlendi,
manyetik alanlann etkileri, insanlariizerinde biyolojik etkileri, canhlartizerindeki etkileri

tartrgrldr. Bu konuda gokfazla bir yaptrnm getiremiyoruz ama diyelim ki bir hiltiirel
varlft, bir tarihi eserden rahathkla nakil hatlan gegirilebiliyor, -daha ewel tirnekleri de

oldu- nakil hatlannrn en krsa mesafeden gegirilmesi gerekirken, Qevresel Etki

Delerlendirmesi gahgmasryla kiiprii veya bir tarihi eserin gevresini dolagarak
gegirtebiliyoruz .

Diyelim orada bir endemik tiir var, sizin igin dnemli ohnayabilir ama gok hassas

bir ti.irdiir, yok olma tehlikesiyle kargr kargryadrr, Bu ttiriin yok olmamasl igin giizergaht

prosediire uygun olarak yapilmg, hatlar bitirilmeden gelmig olsa o tiirleri koruma alfina

alarak "Hayr, sen buradan gegme, bu tiirlerin biraz daha ilerisinden, zarar vermeyecek
gekilde, yok olmayacak gekilde gegir" diyebiliriz. $u ana kadar demedik, ancak dememiz
gerektifini de diigiintiyorum. Maalesef gu ana kadar, siirdiirtilebilir kalkrnma anlayqr
gergevesinde hoqgiiriiyle davrandrk. Yaprlmrg, bitirilmig, iilkeye zarar gelmesin, elektrik
tiretimine, tiiketimine maliyetlor daha fazlabinmesin anlayl$lylabaktft, ancakyapilmast
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gereken giizergahlara miidahale edilmesiydi. Tamamen QED'den grkanlmasrn, dedi$im

gibi entegre ele almsm, raporlarlabirlikte, termik sanfial faaliyetrylebirlikte ele almsm.

Enerji Bakanhft'ndan gelen rsrarh tutumlannzla defil, bir yannrzla sizi hemen

cevapladrlg yani bukonudagokfazlasrwcr olmadmz. Bwonlanzateniin QED'e almayr

dtigtiniiyoruz, yerinde yaprlsm, valilik nereden gegirilecefine yerinde karar versin, tabii

ki prosediirde hemen hemen higbir defigiklik yok ama faaliyet yerinde yaprlsrn, valilik

bunlara karar versin geklinde diigiindiik.

Giizergahlar evlerin iizerinden gegiriliyor maalesef. Birbiriyle birlegen gaptz

gekilde gegiriliyor. Bunlann modellemeleri yaprhyor. Ne kadar alanda sciniimlenir? Ne

kadar etkilenir? Kanserojen etkisi olup olmadrfr kesinlegmemig ama olnadrpm iddia

edemiyorsunuz, olabilir de, Bu insanlar iist iiste binen nakil hatlanndan nasrl etkilenecek?

Nitekim Bursa Dolalgaz Santrahndan grkan elektrilin tiretimi igin yaprlacak nakil

hatlannda bu gok giindeme geldi. Halk istemedi ancak dalrhm modellemesiyle bunun 8-

9 metrede s6ntimlendi[i ortaya kondu. Ama bundan soffa daha srkr tedbirler almak

zorunda oldufumuzu hissettim.

Ydnetmelikte gok sorunlarla kargrlagryoruz, hakhsmz. Bunlan dtizeltne yoluna

gidiyoruz.Btr y<inetrnelik gahgmasr telcrar yaprldr, kurum ve kuruluglara gtinderildi, onlann

gortigleri deferlendirme agamasmda, Ancak biliyorsunuz hiihimetler defigiyor, bakanlar

defigiyor, bakanlar deligtikge genel mtidfirler de$igiyor, ydneftnelik galtgmast biraz srf

bu ytizden uzuyor maalesef, ancak en krsa siirede tamarnlanacak.

Konya/Ilgrn termik sanffalma QED Olumlu Belgesi hentiz vermedik. Ancak bir

santalm elektrik riretim maliyetleri QED raporlannda detaylanyla inceleniyor. Fayda-

maliyet analiz lcsmr var. Ne getiriyor, ne giit{iriiyog ne kadara mdl oluyor, gewesel kaybl
nedir, bu faaliyetin yaprlmasma de$er mi, de[mez mi? Gergek anlamda gok giizel

irdeleniyor. Konya/Ilgrn termik santrah revizeye gitti, revizede siireg durduruldu, daha
detayh gahgma istedik. Qiinkfl hemen bitiginde gok onemli bir sulak alan var ve gok

dnemli bir kuq bdlgesi. Bu faaliyetin solufrna suyu ihtiyacr igin Qavuggu Gdltin'tin seviyesi
ne kadar diiger, bu kuglar ne kadar etkilenir, bu giilii kaybemeye deler mi, de[mez mi?
Bu iiretim maliyetiyle, bunlann hesaplan yaprlacak. O ytizden stireci durdurduk, daha
detayh teknik bir gahgma istedik.

Siireninuzunlu[undanbahsedildi. QED, maalesefyahnmcr tarafindanbiirokatik
bir engel olarak diigiiniiltiyor. QED higbir zaman biirokatik bir engel defiildir. Bir devlet
dairesine gittifinizde birgok sorunla kargrlagrsmu, bir siirii form doldurursunuz, ki$isel
gtiriigtime giire bu vatandaga gtivensizlikten kaynaklamyor ancak QED iiyle defil. QED,
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gevre adma koruyucu hekimlik vazifesini iistlenen bir gahgmadr. Ttim vatandaglar, ttim
insanhk adma koruyucu hekimlik, yatrnmcl adrna da bir yol gdsterici olarak dtigtiniin
liitfen, kesinlikle btirokatik bir engel defil, 7-8 ay gibi bir siire de hig defil, gergek
anlamda iyi hazrrlanmrg bir QED raporuyla 3.5-4 aydan daha da krsa bir siirede
tamamlanabiliyor.

Diferiilkelerde QED siireci gahgmalan 45 seneyibuluyor. Bizimtlkemizde3.S-
4 ay gibi bir siire uzun bir siire defil. Qewesel kayrplarr giiz iiniinde bulundurursamz,
faaliyetin yaprhp yaprlmamasmakuar vermek igin gewesel de[erlerle birlikte her iki
geyi bir arada dengede tutabilmek agrsmdan QED gahgmalarr oldukga dnemlidir.
Kesinlikle bir biirokatik engel delil.

Yatrrmcr tabii ki "Faaliyetimi bir an ewel bitireyim, gevre ne olursa olsun, hig
iinemli delil, ben geweye zarar vereyim ancakparam kazanaym" diyebilir. Yatmmda
"Enerji eqittirpara" dediniz. Evet, ene{i egittirparaamaenerjininyamndageweselkayplar
buparayr kazanmaya delermi de$nezmi? Yaturmcr stirekliparakazanmapeginde oldulu
igin bunu biirokatik bir engel olarak gdrtiyor maalesef. Bir faaliyet yapacalarruz, jeolojik

eti.idiinden havaya vereceliniz emisyonla, kirleteceliniz su kaynaklanyla, her qeyiyle
detayryla inceleniyor, bunun neresi krrtasiyecilik anlamryorum.

Bir iirnek vereyim, gegenlerde Yalova'da bir dofalgaz termik sanfiali yaprlacak.
Faaliyet sahibi geldi <iniimiize, QEDraporuhanrlandr,bizjeolojikettitistedik, faaliyetin
kesinlikle yapilmamast gereken bir yerde oldufu ortaya grktr. Faaliyet sahibi "Allah Allah
yapsam mr yapmasam mt" diye diigiinmeye baqladr. "Ben fay hattr iizerine bu faaliyeti
yapabilirim", yaprlabilir, evet Japonyarda da iimekleri var ama bu ingaat maliyetiyle bu
faaliyeti yapmaya de$er mi delmez mi? Faaliyet sahibinin iiniinde en aandan bir soru
igareti ve tekar diigiinmek, yeni bir yer aray$ma gitmek zorunda kaldr. Aym zamanda
faaliyet sahibine de yol gdsterici bir gahgmadrr, kesinlikle krrtasiye gerektiren bir Eahqma
defil.

Termik santrallardabaca gazr destilfiirizasyon tesisleri yaprlarak , biraz ewel nakil
hatlan grksrn dediniz, arkasmdan termik santrallar da QED'den grlarn dediniz.

SALONDAI\I - H"ytt, hayu 6yle bir gey yok, termik santallar da olacak elbette.

NURDENi DENiZ (Qevre Bakanhlr QEDP. Genel Miidtirliigi) - Hay4 96yle
dediniz. "Baca gaa desiilfiirizasyon tesisi projede yer ahyorsa nigin QED yapryorsunuz?"
O zaman grkmasr anlamrnagelir.
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NiIIAT DURSUN @tek11ik Yiilsek Miihendisi TEDA$) - Projesiyle beraber

bunu vermeyecefi belli, o seviyeyi sallayacak bir sanfal projesi olacak, yani bir daha

QED qftartmann manasl ne onu anlayamadrm, projeyle beraber gelmigtir o zaten.

NURDEN| DENIZ (Qevre Bakanllr QEDP. Genel Miidiirtiifii) - Nigin baca

gazi desiilfiirizasyon tesislerini Giikova/Yatafan'da kullanmadulz?

NiIIAT DURSUN (Elektrik Yiiksek Miihendisi TEDA$) - Bakn, onlarur

kuruluEturda desiilfiirizasyon Avnrpa'da bile yoktu.

NURDENI DENIZ (Qevre Bakanh[r QEDP. Genel Miidiirlii$i) 'Hala

kullamlabilir, hdl6 kurulabilir, nigin hdl6 gahgtrnhyor. Yeni bagtan olmaz, A$in/Elbistan'da
yeni bir santral kuruyorsunuz, A$inlElbistan'dazntenmevcut santal geweyi rezil etmig,

artrk insanlar, yapraklar kurumaya baElamry, tanm iilmiig, Tiirkiye'nin diirdtincii biiytik
ovasl ve ova yok olmak iizere. B Termik Santrahyla geldiniz. B Termik Santralmtr
yaprlabilmesi igin A Termik Santrahna baca gazr desiilfiirizasyon tesisi kurma gartmr
getirdik. TEA$ kesinlikle buna Iaraftar degildi, maliyeti gok ytiksek, zaten iimdinii
tamamlamak iizere, ben yapmak isterniyorum. O zaman bu B'yi deyapamann Sen mevcut
kirlili$ diiqtin...

Niff,lf DUnSIJN (Elektrik Yiilsek Miihendisi TEDA$) - Benim sorum yanhg
anlagrldl. Destilfiirizasyon tesisi blok santrala dahil yaprlmrg. QED raporu nigin ...

NURDENi DENiZ (Qevre Bakanhg QEDP. Genel Miidiirliigii) - Siz sadece
hava emisyonlan olarak dtigiintyorsunuz, topra$a, suya etkilerini hig diigiinmediniz.
Termik santrallarda su kullamhyor, bu suyu nereden ahyorsunuz ve nasil veriyorsunuz,
su ortammr nasrl depigtiriyorsunuz, ekolojik dengeyi nasrl bozuyorsunuz? Siz sadece
havaya verdifiniz de[er olarak diigiintiyorsunuz. Ben hik'tirt diolsidi diigiiriirsem tarnam.
Bir de gu var, baca gazr desiilfiirizasyon tesisi kullansamz dahi kuraca$mz bolgede gewe
gergekten qok kirliyse, biraz ewel Afgin/Elbistan'r stiyledim, Aliafa iimefini vermek
istiyorum. Zatenhavagok kirlenmig ve siz orada baca gazr destilfiirizasyon tesisi kurarak
dahi Hava Kalitesi Korumasr Yiinetmelifi'ndeki yer seviyesi konsantrasyonlannr
kesinlikle saflayamryorsunuz. Yaprlr mr, yapilmaz m1 baca gazr desiilfiirizasyon tesisiyle
yaprlrmr, yaprfunazmr? Oncebirtagmakapasitesini dtgiiniin. Ortamaverecefiniz kirlilik
ne getirecek, ne giitiirecek? Btitiin bunlar QED'de inceleniyor, tek bagna santrahnm ele
almayn.

BA$KAI\ - Sayrn Alpanbuyurun.
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SEMA ALPAN @PT Qevre Sektiirii Uzmam) - Her iki soru satribine de gok

teqekkiir ederim, gtinkii her iki soru da sunugumda agrk kalan baz noktalara delinmeme
imkanverecek.

Ben ikinci sorudan baglamak istiyorum. Siizlegmeyi ve protokolii gimdiye kadar
imzalamadrk gergekten. Qtinkii, biraz ewelki sunugumda da agrklamrgtrm, ilk bagta
Ek-l ve Ek-2 gibi iki listede yer alarak endiistrilegmig iilkelerle aynr yiiktimliiliife
getirildipimiz igin buna olan hakh itiranmrz nedeniyle bugiine kadar imzalamadrk.
Hertaraflartoplantrsrnda dabu eklerden grkrna talebimizi giindeme getirdik amabugiine
kadar bu talebimiz kabul edilmedi. Kabul edilmeyigin altrnda yatan nedenlerden bir
tanesi de, endiistrilegme yolundaki illkelere ve hatta niifusu nedeniyle emisyon hacmi
gok fazla olan Qin gibi, Hindistan gibi iilkelere baa yaptrmlar, bazr yiikiimltiliikler
getirilmek istenmesi. Son iki taraflar toplantrsmda bu konu <izellikle Amerika Birlegik
Devletleri tarafindan pompalanryor, gtinkii bu gabanrn hiresellegtirilmesi gerekiyor.
Tiirkiye qu anda imzalamayan tilkeler statiisiinde yaklaqrk 5 tilke arasrnda. Ama bu
gelecek bin yrlda gtirtiltiyor ki, rjzellikle bu hiresel gewe sdzlegmesi iilkelerin rintine

birgok engeller ve birgok olanaklar grkaracak. Engeller ne olacak? Enedi kalkrnmanrn
gok onemli bir girdisi oldufu igin farkh rekabet ortamlan yaratacak, farkh kalkrnma
modelleri yaratacak, farkh sanayilegme modelleri yaratacak. iklim Deligiklifi Qergeve
Sdzlegmesi her ne kadar bir gevre siizlegmesi gibi gdriilmekle birlikte, kalkrnmaya

do$rudan etki yapan, do$rudan onun girdilerini belirleyen iinemli bir sdzlegme olmasr
bakrmmdan 2000'li yrllarr etkileyen bir hiresel faaliyet getirecek. Bu ticarette birgok
anlamda engel olarak iilkelerin iintine grkabilecek, yahut teknoloji fransferi gibi bir
olanak halinde grkabilecek veya birtakrm esneklik mekanizmalarmm uygulanmast
amacryla yaprlacak ortak projeler, sermaye akrmr, sanayilegmenin farkh ytinlere
yrinlendirilmesi, farkh enerji modellerine ydnlendirilmesi gibi firsatlan ortaya
grkarabilecek. Ttirkiye'nin de bugtine kadar geldi[i gibi bundan sonra bu siirecin drgrnda
kalmasnm pek miimktin olmayacaprgriniliiyor. Ozelikle debirazewel sdyledilim
gibi, yeni OECD iiyesi olan iirne$in Kore ve Meksika'run, bunun yanmda hrzla
endtistrilegmekte olan fujantin, Brezilya gibi tilkelerin siirece dahil edilmesi igin

faaliyetler siirerken Tiirkiye'nin eklerden grkmasr pek miimkiin olamayacak. O nedenle
Tiirkiye'nin bir an 6nce bu stiregte yer aldr$rnda kendi pozisyonunu, kendi kalkmma
modelini, bunun alt baghfr olarak ene{i politikalanm farkh senaryolarla yeniden gdzden
gegirmesi gerekiyor. Bu faktiirii de gtiz tiniinde bulundurarak gtizden gegirmesi
gerekiyor, gafil avlanmamasr gerekiyor. Bir giin sdzlegmeye taraf olmak zorunda

kaldrfirnda biittin bunlara hazrrhkh olmasr gerekiyor. Bunlann maliyetlerini, bu
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maliyetler gergevesinde hangi pazarhklara girebilecelinin farkrnda olmast gerekiyor.

Bu anlamda sunu$umu aslmda bu noktalara odaklamak istemigtim giinkii her ne kadar
bizden gok uzakta bir gey gibi gtiriiniiyorsa da gergefin riyle oLnadrpr krsa bir stire
sonra anlagilacak endigesindeyim.

ikinci soru, tabii bu gergevede dedigim gibi Tiirkiye siirecin drgrnda kalmantn
rahathlrnr uzun bir siiredir yagadr. $u ana kadar benimsedi$i politikalar, kendi
bildilimiz yolda igleri giittirmek geklinde benimsedifimizbazr politikalar var. Bu
politikalar enerji tasamrfunu igermiyor mu, igeriyor. Temiz enerji kaynaklanrun
kullanrlmasrnr igermiyor mu, igeriyor. Ama bu salt ekonomik kaygrlarla ya da enerji
qegitlendirmesi kaygrlarryla yaprlan birtakrm gabalar. Bunun iginde gevre boyutu
yok, bunun iginde iklim deligiklili boyutu yok. Bu anlamda Enerji Bakanhft'nm 9u
anda benimsedili politikalarda, enerji arz ve talep dengelerinde, modellemelerinde
hen{iz bu parametreler bir girdi de$il, ama iizerinde gahgrlmasr gerekti$ine onlar da
inanryorlar. Bu iklim defigikligi konusundaki gahgmalarrn hepsinin iginde Enerji ve
Tabii Kaynaklar Bakanhlr var, qelitli birimleriyle var ve ortak gahgmalar
siirdtirtiliiyor. Ancak bu uzmanlar seviyesinde teknik dizeyde siirdiirtilen gahqmalann
karar ahcrlar tarafindan benimsenerek hiikiimet politikalarr haline getirilmesi
gerekiyor ve biraz evvel bir sunu$ta gok giizel wrgulandr, taahhiitlere girilmesi ve o
politikalann arkasmda durulmasr gerekiyor. Eksik olan gimdilik bu. Biz hangi politika
alternatiflerini giizden gegirmeliyiz, bu alternatiflerin bize getireceli fayda ve
maliyetler ne olabilir, bu fayda ve maliyetler gergevesinde hangi segenefi tercih
etmeliyiz ve hangisini hiikiimetpolitikasr haline getirip ve bunu uygdanayakoymak
igin her tiirlii stratejiyi ve eylemi benimsemeliyiz krsmr eksik maalesef. Ama giiyle
bir geliqmeden bahsedebilirim. $imdi DPT olarak sekizinci plan gahgmalarrna
bagladrk. Bu plan qergevesinde birgok iizel ihtisas komisyonu kuruldu. Bu iizel ihtisas
komisyonlanndan bir tanesi iklim degigikli[i konusunu ele ahyor, bagh bagrna bir
ozel ihtisas komisyonu. Her ne kadar Ttirkiye siirecin drgrnda kaldr[r igin bu konuda
bir ihtisaslagma, bir uzmanlapma geligtirdili siiylenemezse de, sekizinci plana girdi
olacak baa politikalarrn orada iiretilmesi ve tavsiye olarak geliEtirilmesi bekleniyor.
B6ylece sekizinci planda grkacak iklim defigiklili ile ilgili politikalar hiikiimet
politikalarr nitelifini tagryacaktrr hig kugkusuz.

Bir de izninizle bu maliyet konusuna bir ek yapmak istiyorum. Maliyet gok
ilging bir kavram, yani pazaru grktrlrnrzda bir geyi ne kadara satrn aldr[rnrz dnemli
ama burada rekabet kogullan da gok <inemli. Bir ihaleye grktrprnrzdanasrl bir rekabet
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koqulunda, nereye kadar indirilerek bir tesis inga ediliyor? Bunun yarunda gewesel
maliyetler de gok tinemli. Yani biraz ewel Saym Deniz bahsetti, gevreye birtakrm
hasarlar veriliyor, hepimiz bunlann maliyetlerini gdltislemek zorunda kahyoruz. Ne
yaz*ki Ttirkiye'de bu maliyetleri gu anda parasal terimlerle hesaplamryoruz. Oysa
bunlarr parasal terimlerle hesaplayrp deferlendirmelere bu gekilde katabilsek opsiyonlan
daha anlamh, daha rasyonel de[erlendirmek imkam bulabiliriz, yer segimi ve teknoloji
segimi anlammda s<iyltiyorum.

BA$KAN - Buyurun Qahkoplu.

ERDAL QALIKOGLU (Eifi Cn.Ua.ni$i ulusal Enerji llrsarmfu Merkezi)
- Thsamrf sadece ttiketim noktasrnda diigiiniikniig ttirtinden bir soru soruldu. Tabii elekrik
enerjisi agrsmdan bunu diigiintirsek bu gekilde sorulmasr dolal diyebiliriz. Ancak sanayi
sektiirti iilkemizdeki toplam nihai enerji ttiketiminin yiizde 35'ini fiiketrrekte. $u ana
kadaryaptrfrmvgaltgmaluda fiilen tecriibelerime dayanaraksiiyliiyorum, buyiizde 35'in
igerisinde elektri[in payr, enerji olarak bir tesisin enerji tiiketimini aym baza getirdi[inizde
kilo/kalori ya da ton/eEdeler petrol bazna getirdilinizde ytizde 10- 1 5 arasmda de[igiyor.
Yolun olarak sanayi tesisleri ve belli baqh bazr sekttirler harig rsr enerjisi tiiketiyorlar ve
bizim enerj i tasamrfu gahpmalanmz tesis bazr. $u ana kadar tesis baznda yiiriittiigiimiiz
gahqmalarda biz fabrikaya gittifimizde oradaki enerjiyi tiretimden tiiketimine kadar, bir
nr merkezindeki noktadan, iiretiminden, kazan dairesinden, finmndan baglayarak, iletim
hatlarrndan hiketim noktalanndaki makinelerdeki verimlilikten ba$an sona ele alarak
de[erlendiriyoruz, ona gcire verimlili[i ara$tmyoruz.

Tasamrf kelimesi yerine bagka bir kelimenin kullamlmasrna gelince, aynen
katrhyorum. Tasamrf sevimsiz bir kelime. Popiilist olmayan bir kelime, so[uk
giiziikiiyor. insanlar tasamrf deyince kullanmamak, men etrnek gibi anhyor. Qolu
zaman, son zamanlarda resmi yazrgmalartmtzda, raporlartmtzda, pek gok
gahgmalanmrzda tasarruf yerine artrk "enerjinin verimli kullantmt" ifadesini
kullanryoruz. Qiinkii tasarruf dedifimiz zamar. biz kullanmamayr delil, yerinde
kullanmayr, yeterince kullanmayr ifade ediyoruz.

Santrallann fizibilite galqmalannt biz yapmryoruz, genel miidtirliiliimiiz
biinyesindeki baqka birimler sadece hidrolik santrallarla ilgili gahgmalar yaptyorlar. $imdi
Qoruh Nehri orada akarken tiiketim nohasura gidip de santah kurmamz mtimktin defil,
mecburen nehir tisttine kuruyorsunuz, yerini defigtirmeniz miirnkiin degil. Ancako
biilgelere yakrn sanayi yatrnmlannrn yaprlmasr diigiiniilebilir, o da ulusal bir politikadr.
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Pafionlann yatrnm yaparken tabii ki belli baqh krstaslan var, ona giire yatrrm yapryorlar,

o da bizim drgrmrzda bir olay.

Tenniksanrallannyuininteqpitedihnesindeyinebizimbirgahgrramzyok. Ancak

sadece enerji tiiketiminde defil verimlilifin tiretiminde, iletiminde idare olarak da bu

qekilde gahgmalanmrzda dikkate ahyoruz. Uretimden iletime, iletimden tiiketime kadar

her noktada verimlilifin artmlmasmdan yanayz.

Bkdifersoru; enerji tasamrfupotansiyeliyle ilgilibugiinekadaryaprlan gahgmalar.

Tabii zaman krsrth oldulu igin sadece Su ana kadar idaremiz tarafindan yiiriitiilen

gahgmalarla ilgili bilgi verdik. Pek gok sanayi tesisinde fiilen bizler idare olarak etiit
qalgmalarr yiiriittiik. Bu iqin tabana yayrlmasr gergevesinde enerji ytineticilerinin

atanmasryla birlikte daha iincesinden de geleri fabrikalann kendi te,sislerinde yiiriittiikleri
gahqmalar var, enerji yiineticileri tarafindan yiirtitiilen gahgmalar var. Gerek bizim
yaptrfrmrz gahgmalarda gerekse gu ana kadar enerji yiineticileri tarafindanbize bildirilen
proje gahgmalannda, tesis bazrnda, enerji tasamrf potansiyellerinin tesisin enerji
tiiketimine giire yiizde 10'la yiizde 30 arasmda gergeklegtifi fiili rakamlar mevcuttur.
Kendi yaptr$rmrz gahgmalann da pek golunu rapor olarak kendilerine gtinderiyoruz,

takdim ediyoruz. Krsmen uygulayanlar vu,tamamrm uygulayanlar ve gergeklegtirenler
var. Bunlarda da yine sanayi sektiirii igin ortalama tasamrf potansiyeli olarak ortalama
yiizde 30 civannda olarak belirledik.

BA$KAN - Buyurun Sayrn Arif Hepbagh.

Dog. Dr. anlf nfpnA$LI (EGE Univenitesi Giineg Enerjisi Enstitiisii) -

Bana sorulan soruya asetatla cevap verece[im ama Ba*an rahatsz olmasn bu sefer
kesinlikle krsa siirecek.

Bana sorulan bir soru vardr, delerli arkadagrm sordu. "Siz gok gtizel de enerji
tasamrfundan, enerji veriminden bahsediyonunuzdaguvaldra kendinizebatrdmumt?"
dedi bana, yani "<iprencilerinize ne yaptyonunuz?" Qok gtizel yerinde bir soruydu. U9
sene dncebendebusoruyukendimesordum. Tabii arkadagrn sormug oldu[usoruyaptlarda
enerji verimlili[i ile ilgilidir. Ben biraz dnceki konuqmamr sanayiyle ilgili olarak yaptrm.
O konuda da gahgmam var. Ondan sonra o soruyu kendime sordum ve hemen bir gahgma
yapmaya karar verdim. O zarnan 67 ane iiniversiteye yazryazdrm. Enerji verimlilili
performans gcistergeleri vardrr, yaprlankryaslarkeq onlan nasrlhesaplanm diyeuSagtrm.
67 faksa cevaplar, vesaireler tabii bu arada TEB sorulan da sorduk "Yrlhk enerji
tiiketiminiz kagtu?" O TEB cevaplan bir tiirlii gelemedi. TEEin ne oldu[unun bilinmedipi
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iizerurde geneendigelerimvar. Ondansonra?-8iiniversitedencevap geldi. Bunwr sonmda
olay gu noktaya geliyor. Ortado$u Teknik Universitesi 8 bin TEB enerji friketiyor
arkadaglar. istanbul Teknik Universite 8 bin TEB, Ege universitesi'nde ben yaptrrdrm, g
bin TEB. Bune demektir? Sanayide enerjittiketimi2 binTEB olan fabrikalaradiyorsunuz
ki, "Enediyrinetimsisteminikur, enerjiytineticisini ata, buralanbagrbog brrak". Bukonuda
da elaikli$i g<irdtinq Trabzon'da uluslararasr bir kongrede, "Universite yaprlannda ene{i
verimi kurulmasr zorunlu mu?" dedim. Bununla ilgili 6 sayfahk bir lngilizce gahgma
vardu, oradan alabilirsiniz.

ikincisi, bu konunun pegini brakmadrm, kafayr ona taktrm. 28 $ubat'ta yeni
yaprlacak olan Enerji verimlilili Kongresi'ne, "Yapilarda enerji verimlilili kurulmasr
zorunlu mu?" baglfth bir bildiri yolladrm. onunla ilgili birkag qey sdyleyecegim. onu
yapmak igin birkag konuda anlaqmamu lazm, 4-5 dakika iginde tizetleyecepim. Deminden
beri konuquldu, bir kere tasamrfla verimlilipi endeksleyelim. Tasamrf, geylerin
kapatrlmasryladahaaz enerji kullamlmasr anlamlra geliyor. Verimlilik ise, daha az bir
enerji girig yizeyiyle enerjinin son kullanrmrnrn aynr kalite ve seviyede
gergekleqtirilmesiyle ili gkili.

Bunu biraz daha agahm. $u anda bulundulumuz salon enerji agrsrndan verimli
midir? Bu salon gu anda enerji verimlili[i agrsrndan uygun mu? Kesinlikle defil. Neden
defil? Enerji verimlilili bir kere karanhkta donma anlamma gelmiyor. Bir zamanlar
Amerika Bagkam Reagan bunu savunuyordu, enerji verimlilili bu anlamda deEil. Eneqi
verimlilili ile tasamrf esprisi gurada yatlyor; burada benim bir Amerikan esprim var,
ben yaptrm daha sonra kendim anlayamadrm. Gdriiyorsunuz, bir yerde enerji tasamrfu
yaayorum, bir tarafta enerji verimlili[i, siz ilk etapta hemen enerji verimlili[ini
gdrdtiniiz, gtinkii ben dbiirsiinti yazarken akhmca tonerden tasamrf ettim ama bunu
hemen okudunuz. gimdi onun da adrnr koyahm. Biz enerji y<inetimi, etkin bir enerji
ytinetimi sistemi dedifimizz,aman,konfor, servis ve verimlilik standartlan saflamrken
enerjinin kullanrm ve giderlerinin mtimkiin oldufunca diigiik tutulmasrndan
bahsediyoruz, verimlilik budur arkadaglar. Makine mtihendisli$inde konfor gartlarr
dedilimiz zaman, rct, konfordan bahsederiz. Burada bir hava varsa, havanm srcakh[r
20-22 derece olacak, burada havamn nemi yiizde 50, ytizde 60 olacak. Buraya bir hava
veriyorsanz belli hrzla olacak, vesaire vesaire. Bunlan sallayarak enerji verimi
yaplyorsunuz demektir.

"Universitede siz dlrencilere neyaptnrz?" O sorunun cevabr. Bu ig o kadar kolay
defil arkadaqlar. Gene dolagryoruz o ydnetim, bu ytinetim. Bakm, siz bana E, agamayr
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sordunuz. Qahganlann motivasyonuyla ilgili uygUlamada teqvik planlamr ve bunlara gdre

baglanrr. Bizim iiniversitelerde bunlan yapabilmemiz igin gunlan gdzmemiz lanm'7'ye

kadar gelece[i2,1. aSarnadan sonra 8. de iifrencileri kataca[z. Bu ister kalite sistemi

olsrn,isrergeweyilnetimsistemiolsugbunlarabengiiniimtiziinmodasistemleridiyorum.
Bunlann oturtulmasurda tek bir kural vardr, tist ydnetimin destefi, iiniversitede rekttiriin

destelini almamz lazrm, fabrikada genel miidiiriin destelini almamz laam, bunlan

almazsanz bu sistemi oturtamazsmz. Bununla ilgili benim de kigisel giiriiglerim,

<inerilerim var, tabii bunlann merkezi bir sistem tarafurdan delerlendirilmesi gerekir.

Universitedeki enerji verimlerinin normallegmiq performans delerleri gergevesinde

deferlendirilmesi laam. Aksi takdirde yaprlan kryaslayamazsxllz o baza getirerek.

Yurtdrgutda, ingiltere'de modelleri vardr, bu deferlere giire A, B kategorileri vardr, buna

gtire enerjiyi verimli kullanan tiniversitelere bence ytizde 15, yiizde 20 tegvik vermek

lazrm.Bunlansizsaplayarnammzenerjisistemleriniotwtamazsrnrz

BA$KAN - Biz tepekkiir edeiz.Buyurun Sayn Kumbaroplu.

6{JRKAN KUMBAR9fLU lourti Endiistri Miihendislifi)' igin sosval

boyutuyla ba;lamak istiyorum. Sosyal veriler katrlsa gok iyi olur, dendi. Do$rudur' ancak

iktisat teorisinde bu gok giindemde olan, tartrgrlan bir konudur. OldukEa zordur giinkii

bunu sayrsal olarak bir sosyal fayda fonksiyonuna diikmek zorundasmz ve bu heniiz

tisttinde kabul edilebilir derecede bir giivenilirlikle teoride yerini bulamamrgtq btiyle bir

zorlukvardu.

Ancak gunu da siiyleyeyim. Bu tammladrlrm senaryolar arasurda endoje'n emisyon
vergisi senaryosu diye tammladrfrruz bir senaryo var. Bu senaryoyu qahqtrabilmek iEin

burada modelin yaprsrm da degl$fudik. Qiinkii direkt bir limit getiriLniyor ve drpsal olarak
da vergi konmadrfrna giire modelin kendilifinden bir gekilde emisyonlan ksrtlamast
igin bunu bir sosyal boyut olarak modele katrnak gerekiyordu. Bir emisyon endeksi
tammladrk ve alnag fonlaiyonuna bunu kattr. Amag fonksiyonu bu emisyon endeksine

baflr olarako teorideki gerekli gartlan sa$ayacakgekilde degigimgitsteriyor. Budiinyada
da metodolojik olarak yaprlan bir ilk gakgmadr, bdyle bir pargasl da var aslmda.

Sosyal boyutu &gmda, kontroltinyaptlamamast iinemli sorun dendi. Doirudur'
Anlatrrken de siiyledim. Bunun giivenilir bir gekilde kontroliiniin yaprlabilmesi
gerekiyor. Bu Sema Hanrmm sorusuyla da biraz gakrgryor zannederim, uygulamaya
iliqkin sorunlar olabilir diye. Bu sorunlardan bir tanesidir mesela, basit bir tanesi.
Bunlan modele katmak gok giig, yani do[ru bir gekilde, gtivenilir bir gekilde

435

TMMOB 2/ ENERJ' SEMPOZYUMU 22-24 KASIM 1999



T MM)O El eWrik MAh e n disl e ri 0 d a sr

katrlabilecefinden ciddi giiphelerim var. Modeli ancak senaryo analizleri igin kullanmak
daha uygun, daha do[ru olur.

Onun drgrnda "Emisyon sertifftalan nedir?" dendi. Emisyon sertifikalan denilen
kawam, Su anda dtinyada uygulamasr olmayan bir kawam ama iizerinde tartrgrlan bir
kavramdn. $<iyle bir kaftt pargasr diigiiniin, iisttinde "Bin ton karbon dioksit sahmanzr
imkan verir" diye yazryor. Bu kaprt pargalan da igletmelere veriliyor, iglemreler kendi
aralarmda bunlarr ahp satabiliyorldr. Hatta global iilkeler arasr bdyle emisyon
sertifikalannrn basrhp iilkelere belli kotalar verilmesi ve tilkeler arasrnda bunlann alrrup
sattlmasma imkan verilmesi tartrgrlan konulardrr. Esas burada igin sosyal boyutu <inemli
oluyor. Esas burada "Kirleten <ider, parasr olan kirletir, parasr olan <ider" prensibi <inemli
oluyor.

Vergiyi ttiketici ddiiyor ve kirleten 6der prensibine iliqkin sorular vardr, onlara
asetatla ktsaca de$inecefim. Aslndabizde tiiketici iidemiyorvergiyi ama gunu sdylemek
istiyorurn. Bu tiir modellerde biz giiyle yaphk; bu vergi gelirleri lamsan dedifimiz
yontemle direkt tiiketiciye enqrji drgr alanlarda kullanrlnak iizere geiiade edildi. Bu
vergi gelirlerini kullanmanrn gegitli alternatifleri var, bagka vergilerin oranlannr
dtigiirtirsiiniiz, bagka bir stirii ig yapabilirsiniz, bunlan analiz etmek miimktin. Yalmz
tabii bu tiir modellemenin krsrtlanna geliyoruz buralarda. Genel denge modellerine
gegmek zorundasrnrz, optimizasyon tarzr bir modelde bir fayda fonksiyonunu
tanrmladrk, onu maksimize ediyorduk. Bu genel denge modellerinde sekt<irel bazda
ekonomiyi gok da ayrrntrh ele ahp vergi yaprsrm entegre edip analiz edebilirsiniz ama
o zaman enerji sistemini aym detayda inceleyemiyorsunuz. incelediliniz an hem veri
bulmaha gtigliik gekiyorsunuz hem bunu grianekte software problemleri ortaya glklyor.
Bdyle sorunlar oldu!'u igin girmemigtik, yalnrz gu giinlerde yeni bir software getirdik,
btiyiik gaph problemleri, genel denge modellerini grizebilen bir model var, onun iizerinde
galtgtyoruz gu anda.

Asetata gegmeden dnce Ramiz Beyin sorusu vardr. ODTU Endiistri'de enerji
konusunda bagka gahgmalar var mr? gu anda baqka gahqan yok. Bu dzellikle disiplinler
arasr bir konu oldu[u igin ihisathn, bagka bdliimlerden bir stirti ders aldrm, oldukga
krsrtlayrcr oluyor. Tiirkiye'de bu konuyla, enerji modellemesiyle ilgilenen zaten 5-6 kigi
var isimleri bilinen, onun dryrnda bizim bdliimde Qallar Giiven vardl beraber gahgtrk
bir stire, gu an igin ilgilenmiyor bu konularla.

Asetata krsaca bir gegebilirsem. Vergiyi tiiketici ddiiyor prensibi sdylendifi igin
bunu da krsaca agrklayayrm dedim. Benburadamodelin detaylanna giremedim, ne zaman
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miisaade etti, ne de modellemeden gokiyi anlaqrldrlrndan girmedik amabtiyle bir grafft

diiqiiniirseniz enerji burada, briit iiretim bwada, igte milli h6srla, biiyle bir fonlsiyon

olarak gidiyor. Burada enerji maliyetleri lineerbir halde,zatenmodelde girdi olarak ve

dengede Eo enerji delerimiz var, bunun gurasr enerji maliyetlerinden geliyor, tistii de

gayri safi milli hisrlamrz. Vergi koyduk, bunu enerji maliyetlerindeki bir artrq olarak

dtigtiniince bu fonksiyonu biraz yukanya gekmig oluyorsunuz, defiqtirmig oluyorsunuz

ve yeni gayri safi milli hdsrlamrz bu seviyeye di\miiq oluyor. Oysa esas enerji maliyetimiz

burada. Dolayrsryla biz vergiyi ttiketiciye elektrik drgr alanlarda kullanmak iizere geri

verdifimizde yeni gayri safi milli hisrlamrz Eu JNP-I dedi$imiz konuma geliyor, yani

bizim modeldeki uygulamamrzbu gekilde idi.

Qokkrsaca,bu siilfiir diolait emisyonlarururtilkemizdeki durumugokhzh geqildi

dendi. Oyle bir elegtiri almca onun flzerinden de krsaca gegeyim. Ulkeler bazrnda bir gey

bulamadr$rmrz igin verileri OECD raporlanndan aldrk yanhg hatrlanruyorsam, 80 delerleri

vardr karqrlaqtrnlabilir bazda onlan aldrk ve gimdi 8 kiqi baqr emisyonlarur Tiirkiye'de

bakrn birgok iilkeden gok daha dtiqiik oldulu giiziihiyor. Oysa gayri safi milli hdsrla

baqrna bakrnca birgok tilkenin iisttinde ve bizim gayrisafi milli hilsflantzzaten oldukga

diigiik ve hani gayn safi milli hdsrla ytizde yrlhk 4-4.5 bir biiyiime gdsterirken, enerji

sistemindeki biiyiimenin yiizde 8'ler mertebesinde oldu[unu diigiiniirseniz, emisyonlann

gok hrzlr bir geligim gdsterecefi agrktr zaten. Biz burada talep tahminlerinde, dzellikle

Enerji Bakanhfr'nn resmi tahminlerine dayah rakamlanm koyduk Devlet istatistik

Enstiti.isii'nden aldrfrmrz rakamlara gdre ama, yani bu Tiirkiye hepsinin tepesinebirden

geldi, grkryor, <iyle bir geliqim gtirdtik.

Zannediyorumbagka soru yok cevapstzkalan.

Dog. Dr.l,Rif ffnpgA$Ll (EGE iiniversitesi Giineg Enerjisi Enstitiisii) -

Enerji, gewe ve ekoloji olarak ingilizce bag harfleriyle 3 E olarak adlandu:lan modele,

giiniimilzde 5 E modeli dedifimiz, etik ve estetik de eklenip irdelenebilirse bence gok

yararh olur, giinkii sonunda bunu bir iilkede uygulayacaksmrz.

BA$KAN - Bana emisyon ticareti haLrkrnda dolayh bir soru y6neltilmigti, Cihan

Bey y<ineltti sanryorum.

Emisyon ticaretinin iki farkh boyutu var, az 6nce arkadagrm bir boyutuna defindi,
gu andatartrgrhnaktaolanbirkawam. Boyutlardan birtanesi havakirleticilerinin emisyon

ticaretini yapmak. ikincisi, 1997'de Japonya'daimzayaagrlan iklim Defigikligi Qergeve
Siizlegmesi Kiyoto Protokolii'niin igerdili esneklikmekanizrnalan gergevesindeki yiinii.
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Ben emisyon ticaretinin o ytintiyle ilgili krsa bir agrklama yapmak istiyorum. iklim
Defiqiklifi Qergeve S<izleqmesi Kiyoto Protokolti, pazar ekonomisi kurallan ve son
yllardaki kiiresellegme e[ilimini gok iyi yansrtan bir protokol olarak kargrmrza grktr. Bu
gergevede 1992'deRio'daimzayaagianvebugtintaraflartoplantrlanyaprlans<izlEmenin
kendisi yine bence geliqkilidir. qrinkri sdzlegmenin kendisi qok il niyetlidir. Kriresel
iklim sisteminin korunmasrna ydnelik gok iyi niyetli kahcr, bilimsel mesajlan vardu.
Kiyoto Protokolii, iizellikle bapta Amerika Birlegik Devletleri olmak iizere OECD
iilkelerinin evlerinde <idevlerini yapmadan sanki emisyonlanm azaltryorgdziikmelerini
sallayanbirtakrmmekaniznalan sunmugtur. Bunlan Kiyotohotokolii'ndeki adr esneklik
mekanizmalandr. Bir tanesi emisyon ticaretidir, bir tanesi ortak yiiriime, biri de temiz
kalkrnma mekaniznasr.

Emisyon ticareti Ek- 1 iilkedir, yani OECD tilkeleri ve eski sosyalist iilkeler arasurda
olabilecek bir siiregtir. Qok krsa olarak gdyle tanrmlayabiliri z. Ek-l tilkelerine ayrrlan
emisyon azaluna ytihimliiltiklerinin ya da miktarlanmn bir krsmrnrn ticaretini yapabilme.
Qok garptct iirnek yine eski sosyalist iilkelerden verilebilir giinkti bu emisyon ticaretinde
emisyonunubugiinkii gartlarda satabilecekiilkeleronlardr. Biriirnek vermek istiyorum.
Eski Sovyetler Birlifi'nden bugtin Rusya Federasyonu, drnelin Kiyoto Protokolii'nde
2008-2012 dtineminde 1990'a kadar emisyonlanm ytizde 0 artracaktr, yani herhangi bir
deliqiklik olmayacaktu, oysa ki biliyonunuz 1989'dan soma pazar ekonomisine gegig,
teknoloj ik gerilik ve parasal, finansal srkntrlar nedeniyle zaten biiytik bir yaprsal deligiklik
olmugtur ve Rusya Federasyonu 90 diizeyinin alhnda emisyon salmaktadr, o ytizden
dmekolsundiye Rusya'yrverdim. RusyaFederasyonukendisi iginbelirlenmig bu emisyon
miktannm altrnda kalacalr igin bunu satabilir ya da bir bagka iilke. Ornegin 2008-2012
ddneminde 1990'a giire ytizde 5 azaltmaytiktimliiliigii almrgs4 diyelim ki bunu yiizde 8
olarak gergeklegtirmigse bu aradaki ytizde 3 fazla azaltnamn bir krsmr onun kirura, onun
hanesine yazrlacaktr, bunun bir krsmrm satabilir.

Bir bagka 6rnek. Amerika Birlegik Devletleri'nde kendi ulusal smrlan iginde
siirdiirtilmekte olan hava kirleticilerinin emisyon ticareti vardr. Amerika Birlegik
Devletleri'ndeki hava kirleticileri hiktirt dioksit bagta olmak izere, azot oksitleri
Amerika Birlepik Devletleri Hiikilmeti'nin kuruluglan tarafindan kontrol altma
ahnmaktadtr ama esas olarak rizel sektdrtin durafan, istasyonel kaynakh emisyonlanmn
bu kuruluglar arasmdaki ticaretine imkan vermektedir. Daha gok da bu gOriig Amerika
Birlegik Devletleri'nden kaynaklanmaktadrr. Kendi ulusal smrlan iginde siirdiirmig
oldu[u bu hava kirleticileri emisyon ticaretini bir qekilde iktim Oegigikli[i Qergeve
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Siizlegmesi Kiyoto Protokolii'ne yansrtmak istemektedir. Tabii demin iizetle s6yledim

sizlere, o bir anlamda evde ytihiml$ltigtin bir ksmnt yapmak, bir krsmrm da kendi

parasal giictntizle, yatrnm giiciiniizle, teknoloji gtictintzle az geligmig tilkelerde ya da

emisyon ticaretinde oldulu gibi Ek-l iilkelerin fakir iilkelerinde gergekle$tirmek

geklinde ortaya konabilir.

Bir son siiz siiyleyerek en oturumumuzu kapatnak istiyorum. Tiim katrlmcl

arkadaglara Elekrrik Miihendisleri Odasr adlra ve gatrsrm a&ma tegekkiir ediyorum. Bildiri

sunan arkada$lara ve sizlere yine aynca te$ekkiir ederim.
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